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Warszawa, dnia 07 września 2022 r.

Szanowny Pan

Mateusz Morawiecki

Prezes Rady Ministrów

DECYZJA

RADY FEDERAC JI ZWIĄZKOW ZAWODOWYCH SŁUZB MUNDUROWYCH
W SPRAWIE WALORYZACJI UPOSAZEŃ w noru 2023

z dnia 7 września 2022 r.

Mając na uwadze ważny interes funkcjonariuszy reprezentowanych ptzęz
organizacje wchodzące w skład Federacji Związkow Zawodowych Służb
Mundurowych, Rada Federacji Związkow Zawodowych Słuzb Mundurowych
postanawia:

1. zwróció się do Pręzesa Rady Ministrów z pilnym wnioskięm o wdrożenię
tozwiązań uzupełniających ptzyszłotoczną wa|oryzację uposazeń
funkcjonariuszy w formacjach podległych Ministrowi Spraw Wewnętrznych
iAdministracji, Ministrowi Sprawiedliwości oraz Ministrowi Finansów
do poziomu realnej inflacji w roku 2022;

2. skierować powyższy wniosek do wiadomości Ministra Spraw Wewnętrznych
i Administracji, Ministra Sprawiediiwości, Ministra Finansów, Komendanta
Głównego Policji, Komendanta Głównego Państwowej Strazy Pozarnej,
Komendanta Głównego Strazy Granicznej, Dyrektora Generalnego Słuźby
Więziennej, Szefa Słuzby Celno- Skarbowej oraz funkcj onariuszy.

lJZASADNIENIE

wśród funkcjonariuszy, którzy osiągnęli pierwszy próg emerytalny
(przel<roczyli próg 15 lat służby) poziom przyszłorocznejwaloryzacji emerytur i rent,
przy jednoczęsnym braku adekwatnej propozycji w odniesieniu do poziomu
waloryzacji uposażeń, jawi się jako wyjątkowa i niepowtarualna zachęta do odejścia
ze służby. Poważny niepokój, równiez ze strony przełożonych wzbudza rekordowo
duza ilośc osób deklarujących odejście. Skalę tego zjawiska pogłębia fakt, że znaczna
część funkcjonariuszy rozważĄących przejście na emeryturę juz dziś podjęła
pierwsze i niestety nieodwracalne kroki, składając wnioski o skierowanie na komisje
lekarskie oceniające ich dalszą przydatność do słuzby. Powstałej sytuacji sprzyja
dość atrakcyjny rynek pracy, czyli niski poziom bezrobocia i bogata oferta
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zatrudnienia, ale też działalność róznego rodzaju podmiotów zainteresowanych
de stabil izacj ą w słuzbach odpowied zia|ny ch za b ezpie czeństwo Pol ski.

Jeśli na dzień dzisiejszy Rząd nie dostrzęga zagrożęnia lub nie docenia jego
skali, upatrując szansy np. w tym, że w wyniku wyhamowania gospodarki pogorszy
się sytuacja na rynku pracy) pociągając za sobąwzrost zainteresowania wstąpieniem
do formacji mundurowych, możę popełnió ten sam błąó, który już niegdyś
popełniono. Służby mundurowe swoją skuteczność opierają na doświadczęniu
i umiejętnościach funkcjonariuszy. Tego kapitału nie mozna zbudowaó inaczej,
jak §lko w drodze długoletniej służby oraz kosztownych i niełatwych szkoleń.
Taka ścieżka rozwoju za|eży więc od rozwagi i determinacji rządzących. Przede
wszystkim od tego, czy konsekwentnie będą wzmacniać atrakcyjność służby,
wzbudzając zainteresowanie ze strony tych wartościowych ludz| ktotzy się do niej
nadają, i równolegle wdrażac rozwiązania zachęcające do tego, by ich służba trwńa
jak najdłuzej. Należy więc robić wszystko, by słuzby mundurowe uodparniać
na rynkowe wahania, ponieważ w najtrudniejszych dla kraju momentach okazywało
się to czynnikiem decydującym. Tak więc, oprocz inwęstowania w infrastrukturę
i sprzęt istnieje potrzeba równoległęgo wzmacniania systemu uposazęń, emęrytur
oraz motywacji opierającej się na przejrzystych zasadach. Zaś sytuacje kryzysowe
wykorzystywać na|eży j ako argument uzasadniaj ący dodatkowe nakłady.

Federacja Związków Zawodowych Służb Mundurowych nie twierdzi,
żenicpozytywnego w tym zakresie się nie dzieje. Nie oczekuje też jakichś
gigantycznych podwyzek lub skomplikowanych i kosztownych rorwiązań.
W tej trudnej dla cńej Polski sytuacji środowisko mundurowe oczekuje
narozwiązania, które przede wszystkim nie dopuszczą do zdestabilizowania
instytucji stojących na straży bezpieczeństwa państwa. Federacja oczekuje, by to,
co udało się dotychczas osiągnąó nie zostało zmarnowafie przęz niekonsekwencję.
Pruez to, że obecna propozycja waloryzacji uposażeń odbierana jest przęz
doświadczonych funkcjonariuszy, jako niepowtarza|na zachęta do przebranzowienia
się i do znalezienia spokojniejszej i przy okazji lepiej płatnej pracy w cywilu.
Srodowisko oczekuje, by w pierwszej kolejności zabezpieczono uposażęnia przed
utratą ich dotychczasowej wartości, co najmniej na poziomie realnej inflacji w roku
2022.

W ostatnich latach udało się wprowadzić szereg korzystnychzmian.Dorzeczy
najistotniejszych zaliczyc można zlikwidowanie jednego z niekorzystnych
parametrów emerytalnych, rozwiązanie problemu tzw. nadgodzin poprzęz
wprowadzenie zasady odpłatności czy znaczącę podwyżki uposazeń wraz ze
zwiększeniem środków przeznaczanych na motywację. Suma wszystkich tych
działań nie rozwiązńa problemu kadrowego zupełnie, ale w istotny sposób tę
sytuację ustabilizowała. Inwestowanię w funkcjonariuszy okazńo się dla naszego
kraju wyjątkowo opłacalne. Dzięki temu państwo polskie zdńo egzamin z pandemii
i obroniło granicę Schengen przed białoruską nawałnicą. Dzięki tęmu państwo
polskie i polskie społeczeństwo mogĘ w pełni otworzyó się na pomoc uchodźcom
zUl<rainy, a służby mundurowe dńy iwciąż dają gwarancję, że wszyscy mogą się tu
czuc bezpięcznie.
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PrzyszedŁ niestety moment, kiedy wszystkie te osiągnięcia zaczął pożeraó
kryzys wywołany skutkami napaści na Ukrainę i szantażem energetycznym ze strony
Rosji. Federacja ocenia, żew cńej masie przedsięwzięółagodzących skutki kryzysu,
Rząd niezbyt uwaznie podchodzi do kwestii przyszłorocznej waloryzacji uposazeń,
która nie tylko nię zabęzpiecza ich przed realnym spadkiem wartości, ale na tle
poziomu waloryzacji emerytur i rent prezentuje się, jako zachęta do rezygnacji
z da|szej służby. Poziom wa\otyzacji emerytur i rent oceniamy, rzecz jasna
pozytywnie. Domagamy się jednak, by przyszłoroczny wskaźnik wzrostu uposazeń
uchronił je przed skutkami bieżącej orazprzyszłorocznej inflacji.

Liczymy, że Rząd nie popełni tego samego błędu, który popełniono
w roku 2012, wprowadzając niekorzystne zmiany w emeryturach mundurowych
i zaniedbując uposazenia funkcjonariuszy służb mundurowych. Wtedy równiez
oparto się na przekonaniu, że sytuacja kadrowa w słuzbach mundurowych polepszy
się wraz z pogorszęniem sytuacji na rynku pracy. Filozofia, okrzyknięta wówczas
,,ft\ozoftąksięgowego" - reformowaniem kazdej dziedziny funkcjonowania państwa
przy pomocy kalkulatora - nie zdała egzamlnu, doprowad zając na przesttzęni ttzęch
lat do powaznęgo kryzysu kadrowego i do największych w historii III RP protestów
w słuzbach mundurowych. Mamy nadzieję, że doświadczęnia tamtych lat i błędy
poprzedników nie zostaną powielone, a rok 2018, w którym podpisano ważne
porozumienia, trwale zmieniło błędną politykę w odniesieniu do słuzb
mundurowych.

Nie możemy zaakceptować, by sytuację kadrową w formacjach mundurowych
ibezpieczeństwo wewnętrzne państwa uza\ężniano od praw rynku, a uwarunkowania
wywołane kryzysem traktowano jako szansę na wypełnianie istniejących
tam wakatów. Odpowiedzialnę myślenie obezpieczeństwie, to inwęstowanie przede
wszystkim w kapitał ludzki * w doświadczonych i zmotywowanych funkcjonariuszy.
Nie zabraknie ich tylko wtedy, kiedy owo doświadczenie zacznie się najzwyczajniej
opłacac. Kiedy do obecnego systemu motywowania dodatkami sfużbowymi
lub funkcyjnymi włączymyjasny i przewidywalny mechanizm ich wzrostu. Jeśli uda
się to zrobic od przyszłego roku, jest szansa, że zajednym zamachem rozwieyżą się
dwa problemy. Za pomocą tych samych pieniędzy Rząd zrekompensuje waloryzację
uposazeń i postawi pierwszy krok we wdrażaniu ulepszonego systeml zachęty do jak
nądłuższej służby. A ci, co do służby przystąpią, zmotywowani zostaną czymś
więcej niz tylko chwilowym trendem na rynku pracy.

W odniesieniu do bezpieczeństwa, niedobory finansowę spowodowane
kryzysem nie powinny byó wymówką, poniewaz w sytuacjach kryzysowych
zapotrzebowanie na to bezpieczehstwo wzrasta. Nalezy więc w porę reagować
nakażdę realne zagrożenie, które mogłoby osłabić służby mundurowe. Z tego też
powodu Federacja Związków Zawodowych Służb Mundurowych domaga się od
Pana Premiera i Rady Ministrów szybkich i zdecydowanych działań.
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Z uwagi na fakt, ze stawką jest interes funkcjonariuszy mający bezpośredni
wpływ na bezpieczeństwo wewnętrzne państwa, Rada Federacji Związkow
Zawodowych Służb Mundurowych wnosi o nięzwłoc znę udzięlenie odpow iędzi.

W przypadku negatywnego rozpatr zęniawniosku lub nieuzasadnionej zwłoki
w udzieleniu odpowiedzi, postanawia zobowiązac organizacje wchodzącę w skład
Federacji Związków Zawodowych Służb Mundurowych o skierowanie
do właściwych organów żądań w trybie ustawy o rozwiązywaniu sporów
zbiorowych;
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Do wiadomości:
o Minister Spraw Wewnętrzrych i Administracji,
r Ministersprawiedliwości prokuratorGeneralny,
o Minister Finansów,
o komendant Główny policji,
o komendant Główny państwowej straĄ pożamej,
o Komendant Główny StraĄ Granicmej,
o Dyrektor Generalny Służby Więziennej,
o Szef Słuzby Celno-Skarbowej,
C Organizacje Związków Zawodowych Sfużb Mundurowych wchodących w skład Federacji,
. a/aFZZSM.


